
روایت دو نماینده از قانون انتخابات مجلس
    ایزدپناه: 

    با قانون جدید دستان شورای نگهبان بازتر می شود 

   علیرضابیگی: 
   ردصلاحیت کاندیدای پیروز را قبول نداریم

در هفته های اخیر درحالی قانون انتخابات مجلس توسط 
بهارستان نشینان بالا و پایین می شد که خبرهای ضدونقیض 
زیادی پیرامون چیستی آن هم به بیرون درز می کرد. حتی 
کار به جایی رسید که غلامرضا نوری قزلجه، نماینده مردم 
بستان  آباد در مجلس ادعا کرد خبر جنجالی شاسی بلندها 
جنجالی به منظور در حاشیه رفتن طرح نمایندگان مجلس 
برای تغییر قانون انتخابات به صورت خاموش بوده است. هرچند 
به نظر »امانقلیچ شادمهر« نماینده گنبدکاووس چنین چیزی 
»امکانش وجود ندارد.« او درباره  احتمال ربط داشتن خبر 
شاسی بلندها به طرح تغییر قانون انتخابات به گفت: »سکوت 
خبری نیست. اتفاقا فضای سیاسی و فضای رسانه ای و مجازی 
پر است. چنین چیزی امکان ندارد. اگر نیت بر سکوت خبری 
بود جلسات غیرعلنی می شد.« همزمان با بحث تناسبی شدن 
انتخابات مجلس در تهران، »خبرآنلاین« برای بررسی بیشتر 
قانون انتخابات را با دو نماینده مجلس یازدهم به بحث گذاشت.

   علیرضابیگی: به قانون انتخابات نقدهایی دارم
احمد علیرضابیگی، نماینده افشاگر شاسی بلندها جدای از 
این که وجود ادعای ارتباط خاصی میان دو خبر خودروهای 
شاسی بلند و قانون انتخابات را قبول ندارد، درباره خود طرح 
تغییر قانون انتخابات می گوید: »البته من به پاره ای از موضوعات 
مطرح شده در قانون انتخابات نقد دارم.« او درباره اینکه به کدام 
بندها انتقاد دارد، افزود:  »در نظر گرفتن مواردی که می تواند 
برای محدود کردن دامنه انتخاب مردم موثر واقع شود از این 
دست است و همین طور موضوعاتی مثل پرونده قضائی که 
می تواند منجر به محدودیت کاندیدا از کاندیداتوری بشود.« 
درباره اینکه در قانون انتخابات مصوب مجلس به شورای نگهبان 
این اختیار داده شده تا پس از انتخابات نیز صلاحیت کاندیدای 
پیروز را رد کند، علیرضابیگی اظهارداشت: »بله اینکه حتی 
پس از اخذ رای مردم، شورای نگهبان بتواند کاندیدای پیروز را 
ردصلاحیت کند، موضوعی بوده که مورد قبول ما نبوده است.« 
به گفته  وی تعدادی از بندهای قانون انتخابات تصویب شده و 

تعدادی به کمیسیون برای اصلاح ارجاع شده است.

   ایزدپناه: دست شورای نگهبان بازتر خواهد شد
عبدا... ایزدپناه، نماینده ایذه و باغملک در مجلس یازدهم 
درباره قانون انتخابات و موضوع وسیع شدن دایره ردصلاحیت ها 
حتی پس از برگزاری انتخابات، می گوید: »بله در قانون جدید 
دستان شورای نگهبان بازتر می شود.« این نماینده درباره 
انتخابات تناسبی نیز توضیح داد: »اگر شورای نگهبان تایید 
بکند، فعلا آزمایشی برای تهران برگزار می شود.« ایزدپناه 
درباره تفاوت انتخابات تناسبی با غیرتناسبی می گوید: »مثلا دو 
لیست از دو جریان هرکدام کاندیداهای فهرست خود را معرفی 
کرده اند. لیست اول ۸۰ درصد آرا را کسب کرده و لیست دوم 
بیست درصد رای آورده. بنابراین مثل گذشته همه  کاندیداهای 
لیست پیروز شده وارد مجلس نمی شوند و لیست دوم به 
اندازه بیست درصد رای ماخوذه  خود بیست درصد از سهمیه 
نمایندگی آن شهر را از آن خود می کند. یعنی برای شهر تهران 
شش نفر آخر در لیست پیروز می افتند)به اندازه هشتاد درصد 
یعنی ۲۴ نفر( و شش نفر اول لیست دوم)به اندازه بیست درصد 
رای( در فهرست ۳۰ نماینده تهران قرار می گیرند.« ایزدپناه در 
پاسخ به این سوال که آیا قانون انتخابات تناسبی، تلاشی از سوی 
نمایندگان کنونی تهران که با بیم بالا رفتن دوباره مشارکت 
مردم، احتمال رای نیاوردن خود را قوی دیده و می خواهند راه 
ورودشان را به مجلس بعدی تسهیل کنند، گفت: »دور قبل این 
قدرها هم مشارکت پایین نبود. آقای قالیباف بالای یک میلیون 
رای آورده و نفر اول لیست بوده است. البته نگاه مجلس نگاه 
قانون گذاری است. مجلس تشخیص داده خوب است از همه 
دیدگاه ها استفاده بشود و اقلیت  هم صدایی و کرسی خودش را 
داشته باشد.« آیا نفع انتخابات تناسبی در اسفند امسال را چند 
نفر اول لیست ائتلاف احتمالا شکست خورده اصولگرایان تندرو 
نخواهند برد؟ سوالی است که ایزدپناه نماینده مجلس در پاسخ 
آن اظهارداشت: »برعکسش را هم ببینید. ممکن است به نفع 
جریان منتقد جریان انقلابی هم باشد.«  وی انتخابات تناسبی 
را در بلندمدت به نفع احزاب دانست و گفت: »خوب است آن 
فردی رای بیاورد که پاسخگوی حزبش بشود و در چارچوب 
حزبش حرکت بکند. البته این نظر ما بوده و ممکن است شورای 
نگهبان مخالفت کند.« او درباره  بندهای دیگر قانون انتخابات 
نیز توضیح داد: »قانون استانی شدن انتخابات که مجلس پیش 
دنبال کرد، مسکوت ماند چون شورای نگهبان رد کرد. اجحاف 
هم بود به شهرهای کوچک که ممکن بود به نسبت میزان رای 
استان نتوانند نماینده ای داشته باشند.« وی از شرایط افزایش 
تعداد نمایندگان در قانون جدید انتخابات گفت: »طرحی در 
مجلس پیرامون افزایش نمایندگان حوزه ها درحال گردش 
است. براساس اصل ۶۴ قانون اساسی ایران تعداد نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی ۲۷۰ نفر است و از تاریخ همه  پرسی 
سال ۱۳۶۸ هجری شمسی پس از هر ۱۰ سال، با در نظر گرفتن 
عوامل انسانی، سیاسی، جغرافیایی و نظایر آنها حداکثر ۲۰ 
نماینده می تواند به تعداد نمایندگان اضافه شود. الان ۲۲سال 
است که افزایش نداشتیم. این طرح چهل نماینده اضافه می کند. 
کمیسیون امور داخلی و شوراها هم تصویب کردند. و در اختیار 
هیأت رئیسه قرار گرفته است. باید هیأت رئیسه در دستور کار 
بگذارد تا به قانون تبدیل بشود. قانون اساسی به اجرای چنین 
اصلی تاکید دارد زیرا به نفع کشور است زیرا آنانی که قانون 
اساسی را نوشتند، متوجه بودند شهرها توسعه پیدا می کنند، 
جمعیت شان افزایش می یابد. یا برعکس شهری دچار کاهش 
جمعیت می شود. همین کرج با جمعیت دو میلیون و نیم، فقط 
دو نماینده دارد! از نظر جمعیت چندین برابر شده. نمی شود 
فقط دو نماینده داشته باشد. از طرف دیگر حوزه های انتخابی 
داریم که با ۴۰ هزار جمعیت یک نماینده دارد!« به گفته  ایزدپناه 
به جز شاخص جمعیت، شاخص محرومیت نیز در افزایش تعداد 
نمایندگان مدنظر مجلس قرار گرفته است: »منتظریم دکتر 
قالیباف دستور بدهند تا توسط هیأت رئیسه در دستور کار قرار 

بگیرد و شورای نگهبان نیز تایید نهایی اش کند.«

   ریاست جمهوری: ما هک نشدیم!
۸ خرداد بود که سایت ریاست جمهوری از دسترس خارج و 
ادعای هک این سایت مطرح شد اما مدیرکل روابط عمومی دفتر 
رئیس جمهور شایعات درباره هک کردن سایت president.ir را 
رد کرد. محمد مهدی رحیمی با تکذیب هک کردن سایت ریاست 
جمهوری، افزود: »هفته گذشته از نسخه جدید سایت رونمایی شد و 
در تکمیل پروژه ارتقای امنیت، توسط تیم فنی و پشتیبانی سایت به 
طور موقت از دسترس خارج شد.« رسانه های خارج کشور اما مدعی 
شدند که اطلاعات محرمانه ای از سایت ریاست جمهوری استخراج 

کرده و در دسترس دارند. 

   سایت وزارت خارجه هم هک شد؟
شاید جنجالی ترین هک مربوط به وزارت خارجه باشد. ۱۷ 
اردیبهشت وب سایت های وزارت خارجه از دسترس خارج شده و 
پیام »به روزرسانی سامانه« بر روی آن ها منتشر شده است. از سوی 
دیگر یک گروه هکری که برخی مدعی شده اند وابسته به گروهک 
منافقین است، ادعا کرد »به وب سایت های وزارت خارجه ایران 
رخنه« و آن را هک کرده است. یک مقام آگاه وزارت امورخارجه 
حمله سایبری به سرورها و سایت وزارت امور خارجه ایران را تایید 
کرد. اعتمادآنلاین نوشت: یک مقام آگاه تاکید کرد در مورد این 
حمله سایبری بزرگ نمایی شده و سرقت ۵۰ ترابایت اطلاعات از 
وزارت امورخارجه صحت ندارد. به گفته این مقام آگاه، اطلاعاتی 
که گروه سایبری وابسته به گروه تروریستی مجاهدین خلق به آن ها 
دسترسی پیدا کرده، بسیار کمتر از میزان ادعا شده است. این در حالی 
است که بی بی سی مدعی شده وب سایت وزارت امور خارجه هک 
شده و ۵۰ ترابایت اطلاعات مهم این وزارتخانه به سرقت رفته است. 
گروه تروریستی مجاهدین خلق مدعی است از میان اسناد سرقت 
شده، »چارت سازمانی و کدهای مکاتبات«، »لیست مدیران کل«، 
»فهرست پرسنل نمایندگی ها در تمام کشورها در ۱۵۸ صفحه«، 
»لیست اعضای شورای مرکزی و مشاوران و فرماندهان پایگاه های 

مرکز مقاومت بسیج وزارت امور خارجه با شماره تلفن و فکس و سمت 
نفرات«، »لیست سازمان بسیج کربلا در وزارت خارجه«، »لیست 
پلاک های محرمانه خودروها«، »لیست ۱۰ هزار ۸۷۸ نفر از پرسنل 
وزارت خارجه با تمام مشخصات«، »لیست ۶ هزار ۴۳۲ نفر با کدهای 
ویژه پرسنلی«، »لیست خودروهای در اختیار مدیران کل، سایر نهادها 
و نمایندگی ها« و »لیست تلفن معاونان و مدیران کل« را در فضای 
مجازی منتشر کرده است. رویداد۲۴ هم نوشت: تصویر کارت بسیج 
حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه هم در میان اسناد منتشر شده این 
گروه هکری قرار دارد که تاریخ صدور آن دیماه ۱۴۰۰ است و به مدت 
یکسال یعنی تا دی ماه ۱۴۰۱ اعتبار داشته است. این سایت همچنین 
مدعی شد: بخش دیگری از اسناد منتشر شده مدعی افشای اقدامات 
صورت گرفته توسط وزارت خارجه در خصوص پرونده اسدا... اسدی 
دیپلمات بازداشت شده ایران در بلژیک است که به اتهام دست داشتن 
در سوءقصد و تلاش برای بمبگذاری در نشست سالانه گروهک 

منافقین در پاریس بازداشت و محکوم شده است. 

   هکی که منجر به برکناری رئیس زندان شد
تابستان سال گذشته هم، گروهی که خود را »عدالت علی« 
نام گذاری کرده اند، مدعی شدند با نفوذ به سیستم امنیتی زندان 
اوین توانسته اند به تصاویری از داخل این زندان دست پیدا کنند و ادعا 
کردند دوربین های این زندان توسط آنها هک شده است. »الف« نوشته 
بود: »این تصاویر که از زندان اوین در شبکه های اجتماعی منتشر 
شده از برخوردهای نامناسب کارکنان و مسئولان زندان با زندانیان 
حکایت داشت. رفتارهای زننده برخی از سربازان و مسئولان زندان 
با زندانیان است که احساسات مردم را جریحه دار کرد و این اتفاق 
باعث شد محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه، دادستان کل کشور را 
مامور کند تا بدون فوت وقت به این موضوع رسیدگی کند.« پس از 
انتشار این فیلم ها رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس اظهارکرد: طبق 
بررسی ها مشخص شد این فیلم ها مربوط به سال ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۹ است. 
حجت الاسلام حسن شجاعی با اشاره به اینکه تخلف محرز است، ادامه 

داد: حتی یک مورد از این خطاها نیز زیاد است و نباید این حوادث را به 
خطای مباشران ربط داد. در پی انتشار تصاویری منتسب به وضعیت 
زندان اوین رئیس وقت سازمان زندان ها رفتار های مشاهده شده در این 
تصاویر را غیرقابل قبول خواند و عذرخواهی کرد. البته محمدمهدی 
حاج محمدی از ریاست زندان اوین برکنار شد و نوشت: »چگونه سر ز 

خجالت برآورم بر دوست که خدمتی به سزا بر نیامد از دستم.«

   نگرانی از هک بانک مرکزی
۳۰ شهریور سال گذشته هم خبر هک شدن سایت بانک مرکزی 
منتشر شد و سخنگوی بانک مرکزی اعلام کرد: به دلیل حمله به کانال 
ارائه دهنده خدمات اینترنتی به بانک مرکزی، از دسترس خارج شده 
بود بنابراین هر گونه ادعا مبنی بر هک شدن سایت بانک مرکزی 
تکذیب می شود. یک روز بعد برخی سایت ها نوشتند: »از عصر گذشته 
خبری در شبکه های اجتماعی دست به دست می شود که بر اساس 
آن حدود ۷۵ میلیون خط اطلاعات فردی مشتریان حقیقی و حقوقی 
بانک ملی ایران نشت کرده است. تصاویر تایید نشده ای نیز پیرامون 
این اطلاعات وجود دارد که حکایت از به فروش گذاشتن اطلاعات 
مشتریان بانکی در فروم ها دارد. براساس گزارش های غیر رسمی نام 
و نام خانوادگی، تاریخ تولد، شماره ملی، شماره کارت، شماره تلفن 
همراه، شهر، استان و آدرس و نشانی افراد جزو اطلاعاتی است که 
از طریق این بانک اطلاعاتی نشت پیدا کرده است و گویا اطلاعات 
حساب افراد جزو اطلاعات درز کرده نیست.« البته بانک مرکزی 
این ادعاها را تکذیب نکرد و توضیح داد: »پس از دریافت خبری مبنی 
بر نشت اطلاعات برخی مشتریان، تیم های امنیت اطلاعات بانک 
ملی ایران و شرکت های زیرمجموعه به منظور سنجش ادعا نسبت 
به بررسی اطلاعات سامانه ها و استخراج آثار و تبعات محتمل نشت 
اطلاعات اقدامات لازم را انجام دادند.« سایت سازمان اسناد، سایت 
فرودگاه مشهد، صفحه فیسبوک محمدجواد ظریف، سایت وزارت 
ارتباطات وفناوری اطلاعات، سایت وزارت ارشاد و... تا کنون مورد 

حمله هکرها قرار گرفته اند. 
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روایتی از سایت های حساس کشور که هک شدند

هکرها هک می کنند، مسئولان تکذیب!
   فیلتر شبکه های اجتماعی مهم تر از تقویت امنیت سایت های حساس است ؟

بهادری جهرمی مطرح کرد

 استقبال دولت از نظر 
رئیس مجلس درباره واردات 

خودروهای کارکرده
سخنگوی دولت از استقبال دولت نسبت به 
اظهارات رئیس مجلس در زمینه این که منعی 
برای واردات خودروهای کارکرده وجود ندارد، 
خبر داد. علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه 
دیروز هیأت دولت در جمع خبرنگاران درباره 
اظهارات رئیس مجلس در زمینه این که منعی 
برای واردات خودروهای کارکرده وجود ندارد 
و دولت می تواند این کار را انجام دهد و این که 
چرا تاکنون چنین اقدامی رخ نداده، اظهارکرد: 
تشکر می کنم از رئیس مجلس به خاطر تغییر 
نظر خود، دولت از این امر بسیار استقبال می کند، 
چرا که سال گذشته دولت آیین نامه ای تصویب 
کرد که در مرحله اول بتوانیم واردات خودروهای 
کارکرده از مناطق آزاد به سرزمین اصلی را 
داشته باشیم اما در ۲۴ اسفند رئیس مجلس 
این آیین نامه را مغایر با قانون واردات خودرو 
تشخیص داد و الان استقبال می کنیم که بررسی 
نهایی به موافقت با دیدگاه دولت منجر شده 
است. وی افزود: منتظریم به صورت مکتوب این 
نظر رئیس مجلس به دولت ابلاغ شود. در مرحله 
اول خودروهای کارکرده را وارد سرزمین اصلی 
می کنیم و همین رویه را برای سایر خودروها نیز 
آمادگی داریم که اجرا کنیم. بهادری جهرمی 
یادآور شد: رئیس مجلس در نامه ۲۴ اسفند اعلام 
کرده بود هرگونه واردات خودرو باید با رعایت 
همه مفاد قانون واردات خودرو همراه باشد. در 
آن قانون آمده که انتقال فناوری انجام شود که 
طبیعتا در واردات خودروی دست دوم چنین 
امری محقق نمی شود. سخنگوی دولت ادامه 
داد: یا اینکه در آن قانون گفته شده صلاحیت 
فنی و حرفه ای واردکننده احراز شود در حالی 
که واردات خودروی دست دوم به صورت فردی 
قرار است انجام شود، یعنی هر شهروندی در 
چارچوبی که مقرر است خودرو وارد کند. در 
این زمینه دیگر احراز صلاحیت فنی و حرفه ای 
نداریم که کسی بیاید و خط تولید راه اندازی 
کند. وی افزود: طبیعتا باید بپذیرند که ما آن 
قواعد را در زمینه واردات خودروی دست  دوم 
اجرا نکنیم و منتظریم که این موافقت رئیس 
مجلس به صورت مکتوب اعلام شود که دولت 
هم از این امر استقبال فراوانی می کند و به محض 
اینکه این اتفاق رخ دهد آیین نامه ما خود به خود 
لازم الاتباع می شود. همان لایحه ای که در این 
زمینه به مجلس داده ایم را هم به دولت خواهیم 
آورد و تصویب می کنیم. بهادری جهرمی گفت: 
واردات خودروی دست  دوم از سوی شهروندان 
قواعدی دارد که تفصیل دارد. باید ثبت سفارش 
شود، تامین منابع ارزی شفاف و مشخص باشد، 
استانداردهای کلی رعایت شود و اموری دیگر 
هم مورد توجه باشد و اینگونه نیست که واردات 
رها باشد. سخنگوی دولت تاکید کرد: ما در 
چارچوب قوانین می توانیم کار کنیم. در مورد 
ارز ترجیحی اظهاراتی مطرح شده  اما بدانیم که 
قانون بودجه سال گذشته به ما اعلام کرده بود که 
حتما محاسبه نرخ ارز باید بر مبنای ETS باشد 
و امسال هم مکاتبات مکرری انجام شد که یکی 
از آن ها اخیرا رسانه ای شد و رئیس مجلس اعلام 
کرده بود که نرخ تسعیر ارز حتما باید بر مبنای 

ETS باشد.
   برخی اشراف دقیقی به قانون ندارند

وی تصریح کرد: برخی که اشراف دقیقی به 
قانون ندارند یا کم توجهی می کنند می گویند 
ارز ترجیحی نباید اجرا می شد یا کالابرگ باید 
می بود و بعد اجرا می شد، در حالی که ما هم از 
این موضوع استقبال می کنیم اما قانون تکلیف 
کرده بود. سخنگوی دولت یادآور شد: در حوزه 
آیین نامه واردات خودرو هم همین طور است که 
برداشت ما این بود که می توان واردات خودروی 
دست  دوم از مناطق آزاد داشت اما برداشت هیات 
مشورتی رئیس مجلس متفاوت بود و الان با تغییر 
نظری که داشته است به محض اینکه به ما اعلام 
مکتوب شود از فردا آن آیین نامه را اجرا می کنیم. 
بهادری جهرمی افزود: برخی از املاکی ها که 
دارای مجوز بودند هم تخلفاتی داشته اند مثلا 
تعرفه های کارگزاری خود را بالاتر از نرخ قانونی 
اخذ می کنند که در این زمینه روز گذشته در 
پرند با ۱۸ مرکز مشاوره املاک برخورد شد و 
پلمب انجام گرفت. در هفته گذشته در پردیس 
حدود ۲۵ مرکز مشاوره املاک پلمب شدند و 
گشت های نظارتی وزارت راه با جدیت نظارت و با 

هر تخلفی مقابله می کنند.

 مجمع، قانون انتخابات مجلس 
را بررسی می کند

در جلسه هیأت عالی نظارت مجمع به ریاست 
آیت ا... آملی لاریجانی، گزارش کمیسیون 
نظارت دبیرخانه مجمع در زمینه اصلاحات 
صورت گرفته از سوی مجلس شورای اسلامی 
برای رفع مغایرت های طرح بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی با سیاست های کلی نظام، 
ارائه شد. پیش از این در جلسه ۱۳ اردیبهشت 
۱۴۰۲ هیأت عالی نظارت مجمع، سه مورد 
ابهام و مغایرت با سیاست های کلی برای طرح 
بانک مرکزی به شورای نگهبان ارسال شده بود 
که در مجلس شورای اسلامی، مورد بررسی قرار 
گرفته است. هیأت عالی نظارت مجمع، صبح 
شنبه ۱۳ خرداد ۱۴۰۲ در جلسه ای فوق العاده به 
طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس، از حیث عدم 

مغایرت با سیاست های کلی، رسیدگی می کند.

 خبــــر

حتی خواجه حافظ شیرازی 
هم فهمید؛

 دولـت
 علیـه دولت

آرمان ملی- حمید شجاعی: چند روز 
پیش اتفاقی در مجموعه حافظیه شیراز تمام 
توجهات رسانه های رسمی و مجازی را به 
خود معطوف کرد. ماجرا از این قرار است که 
دوشنبه 8 خرداد فیلمی از برپایی یک مراسم 
خواستگاری غیرمتعارف در جوار آرامگاه حافظ 
شیرازی در فضای مجازی دست به دست شد که 
واکنش های بسیاری را برانگیخت. وضع ظاهری 
بدون حجاب و رفتارهای غیرمتعارف باعث 
شد تا انتقادات بسیاری به نوع نظارت به این 
مجموعه فرهنگی وارد شود. اما شاید در میانه 
اظهارنظرهای مختلف واکنش استاندار فارس 
بیشتر به چشم آمد و رسانه ای شد، جایی که 
محمد هادی ایمانیه طی اظهاراتی گفت: »به 
هیچ وجه اجازه هنجارشکنی و رفتارهای خلاف 
شرع را در شیراز و استان فارس نخواهیم داد و 
با عوامل و عناصری که به صورت سازمان یافته 
درصدد ترویج لاابالی گری و فساد هستند، 
برخورد قانونی می شود.« اما کار به این اظهارات 
ختم نشد و مدیر مجموعه حافظیه و دو نفری 
که رفتارهای خلاف شرع و هنجارشکنانه 
داشتند تعیین تکلیف و بازداشت شدند و 
مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان 
نیز تا مشخص شدن از حضور در محیط اداری 
مجموعه منع شد. جالب اینکه زهره ادهمی 
یک هفته پیش از این در مراسمی مورد تقدیر 
قرار گرفت و از وزیر میراث و گردشگری جوایز 

و لوحی دریافت کرد.
 

   به کجا چنین شتابان 
شاید 2 جوانی که به سنت غیرمذهبی 
می خواستند مراسم خواستگاری خود را 
در جوار آرامگاه لسان الغیب حافظ شیرازی 
برگزار کنند خودشان نیز تصور نمی کردند که 
با این حرکت شان زمینه ساز برخی حواشی و 
جنجال هایی شوند که دود آن به چشم خود و 
برخی مدیران آن مجموعه برود. تا جایی که 
استاندار و دادستان کل استان نیز به مساله 
ورود کنند. اما به هر جهت این اتفاق نشان 
داد که دستگاه های مسئول در برخورد با 
ناهنجاری ها قاطعانه عمل می کنند و حتی اگر 
در این میان افرادی نیز اخراج یا کنار گذاشته 
شوند نیز تغییری در اصل رویکرد نمی کند. 
اما ماجرای شیراز و بازداشت و ممانعت از 
ورود مدیران این مجموعه با واکنش هایی 
نیز همراه بود چنانکه قائم مقام وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و معاون 

 ـ با انتشار متنی با  میراث فرهنگی کشور  
عنوان »دولت در دولت« به همراه تصویری از 
مدیر آرامگاه حافظ که چندی پیش عزت ا... 
ضرغامی به مناسبت روز جهانی موزه ها از او 
تقدیر کرده بود، در صفحه شخصی خود در 
اینستاگرام درباره آنچه در آرامگاه حافظ رخ 
داده است، نوشت: »در بنای تاریخی حافظیه 
در شیراز، دختر و پسر جوانی در میان جمعی 
از هم خواستگاری کردند. وضعیت نامناسب 
لباس و حجاب خانم اصلا قابل دفاع نیست. 
اینکه چطور این برنامه از دید ماموران حافظیه 
مغفول مانده و آن ها با تأخیر فراوان وارد 
عمل شده اند، مستوجب نکوهش و تخلف 
از وظایف قانونی آن هاست. کسانی که قانون 
و مقررات ورود به مجموعه های تاریخی را 
که رعایت حجاب و عفاف از جمله آن هاست، 
زیرپا گذاشته اند نیز اقدامی ناشایست و 
هنجارشکنانه کرده اند، اما انتقاد به نوع 
موضع گیری و سخنان و رفتار استاندار فارس 
و اقدام دادستانی شیراز در جلب و بازداشت 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان و مدیر مجموعه تاریخی حافظیه 
است.« علی دارابی در ادامه نوشت: »با تلاش 
زیادی که صورت گرفت، مدیرکل با قرار 
وثیقه موقتا آزاد و مدیر »حافظیه« دو شب 
است در بازداشت به سر می برد. رئیس نهاد 
ریاست جمهوری، وزیران میراث و دادگستری 
و... دو روز است همه تلاش می کنیم اما این 
بانوی مومنه و متخصص ـ مدیر حافظیه ـ 
در بازداشت هستند! به راستی به کجا چنین 
شتابان؟! مگر کشور تفکیک قوا ندارد و 
مرزهای قانونی برای همه تعریف نشده است؟ 
این مواضع، رفتارها و اقدامات جز دور شدن 

از همدیگر نتیجه ای خواهد داشت!« 

    آزادی مدیرکل میراث شیراز 
 وزیر   میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی از آزادی مدیرکل میراث فرهنگی و 
گردشگری استان فارس خبر داد. عزت ا... 
ضرغامی وزیر   میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در حاشیه نشست هیات دولت 
درباره بازداشت مدیرکل میراث فرهنگی و 
گردشگری استان فارس گفت: خانم ادهم 
همکار خوب، متخصص، کارشناس، متعهد 
و مومنه ما بعد از دو شب بازداشت دیروز 
صبح با قید وثیقه آزاد شد. وی ادامه داد: در 
دولت درباره این مساله بحث شد، ارزش های 

خانم ادهم برای ما محرز است، اما اگر هرگونه 
رفتار مغایر با فرهنگ و اصول اجتماعی مردم 
در جایی انجام شود که نسبتی با بخش های 
دولتی داشته باشد، طبق قانون باید در هیات 
تخلفات اداری که جایگاه قانونی دارد بررسی 
شود و در صورت صحت نسبت به آن تصمیم 
گیری شود. ضرغامی بیان کرد: بازداشت مدیر 
شایسته ای که یک هفته قبل مورد تقدیر 
وزارتخانه و دولت قرار گرفته و در جریان 
سفرهای نوروزی رکورد همه بازدیدها را جا به 
جا کرده، از مسافران نوروزی تا شب های احیا 
که کار متفاوتی را سامان داد آن هم به دلیل 
اینکه یک اتفاقی در یک محلی ظرف چند 
دقیقه انجام می گیرد نباید انجام می شد، در 
حالی که او اقدامات در رابطه با این رخداد را هم 
بلافاصله اعلام می کند. وزیر میراث فرهنگی 
گردشگری و صنایع دستی ادامه داد: از آقای 
اسماعیلی، رئیس دفتر رئیس جمهور و وزیر 
کشور و وزیر دادگستری که دیروز لحظه به 
لحظه این مساله را پیگیری کردند که خانم 
ادهم آزاد شود تشکر می کنم. امیدوارم در 
چنین مسائلی اگر اتفاقات مشابه می افتد 
از مسیرهای بهتر و کم هزینه تر که دشمن 

سوءاستفاده نکند از این پس استفاده کنیم.

  باید به فکر فرهنگ سازی باشیم  
در  اجتماعی  مسائل  کارشناس  یک   
خصوص اتفاق حافظیه شیراز و مسائل در 
پی آن  اظهار داشت: به نظر من فرهنگسازی 
که  ببینیم  باید  منتها  است.  مهم  خیلی 
چکار ضدفرهنگی انجام شده و آیا چون 
اتفاقی در ملأعام صورت گرفته اینگونه 
برخورد می شود؟ امیرمحمود حریرچی به 
»آرمان ملی« گفت: مساله خواستگاری در 
نسل جدید با نسل قدیم تفاوت پیدا کرده و 
سازوکار و شکل و شمایل آن نیز فرق می کند. 
سوال اینجاست که فرصت هایی را که باید 
در  این زمینه  در کشور فراهم کنیم را فراهم 
کرده ایم و کاری در این زمینه صورت گرفته 
است؟ وی در خصوص نوع برخوردهای 
سلبی با اینگونه اتفاقات اظهارکرد: این نوع 
برخوردها کارآمدی ندارد چون تاکنون هم 
جواب نداده است. نه تنها در این مورد بلکه 
در تمام موارد برخوردهای سلبی جواب نداده 
است و باید به فکر راه حلی درست بر مبنای 
فرهنگسازی و گفت وگو محوری  اقناعی  

باشیم.

در جریان واکنش ها به مراسم 
خواستگاری یک زوج جوان در آرامگاه 
حافظ، مدیر حافظیه بازداشت و 
استاندار موضع انتقادی گرفت. وزیر 
و معاون میراث و گردشگری هم از 
برخوردهای صورت گرفته انتقاد کردند

عزت ا... ضرغامی: از مسیرهای 
بهتر و کم هزینه تر استفاده کنیم.  
بازداشت نباید انجام می شد

 فیلتر شبکه های اجتماعی مهم تر از 
تقویت امنیت سایت های حساس است ؟

هکـــرهـــا 
هک می کنند 

مسئولان تکذیب!

روایتی از سایت های حساس کشور که هک شدند

آرمان ملی – مطهره شفیعی: زیستن در جوامع مدرن اگر چه آسایش و امکانات زیستی بهتر دارد اما در عین حال با دشواری هایی همراه است، از جمله هک اطلاعات نهادها و افراد مختلف. 
واژه هک کردن به معنی نفوذ و سوءاستفاده کردن از یک روش هوشمند برای نفوذ به یک سیستم کامپیوتری از روش های غیرمتعارف و بدون دسترسی مستقیم است. در واقع هک افزایش 
سطح دسترسی به روش غیر قانونی به داده های یک سیستم و یا شبکه رایانه ای است که با استفاده از ابزارها و متدهای برنامه نویسی انجام می شود. سایت های زیادی در کشور مورد هجوم 
هکرها قرار گرفته است و برخی این سوال را مطرح می کنند که چرا مسئولان این حوزه به جای چاره اندیشی برای تقویت امنیت سایت وزارتخانه ها و نهادهای مهم تلاش خود را معطوف به 
فیلترکردن شبکه های اجتماعی می کنند. به هر حال در سال های اخیر بارها سیستم های کامپیوتری و دوربین های مدار بسته و حتی دوربین های راهنمایی و رانندگی و... مورد حمله هکرها 

قرار گرفته و نکته قابل تامل آنجاست که این نهادها تاکید بر عدم سرقت یا افشای اطلاعاتشان می شوند اما پس از چندی درز اطلاعات توسط هکرها تایید می شود!


